
Donderdag 16 september 1915 – ochtendeditie 

Londen, 15 september. Maarschalk French meldt: 

Grote bedrijvigheid der wederzijdse artillerie, met name ten 
zuidoosten van Armentières en in de nabijheid van Ieper. 

Drie vijandelijke vliegtuigen zijn tot landing gedwongen, twee door 
treffers van ons antiluchtvaartgeschut. Er zijn in een week tijd 21 
luchtgevechten boven de Duitse linies geleverd. In elf gevallen zijn de 
Duitse vliegers tot landen gedwongen. 

Men meldt van de Zeeuws-Vlaamse grens aan De Tijd: 

Gedurende de laatste week is dag en nacht het kanongebulder niet 
van de lucht. Bijna over het gehele westelijke front schijnen de 
Duitsers het offensief te hervatten, zo althans vertelde mij een der 
weinige koeriers, die nog kans zagen over de grensversperring te 
komen. Volgens zijn mededelingen is het Duitse leger in de laatste 
twee of drie weken, en na de grote overwinningen in het oosten, wel 
met een paar honderdduizend man versterkt, waarvan de meesten 
via Brussel naar verschillende delen van het front vertrokken. De 
Duitse aanvallen in Argonne staan dus blijkbaar niet op zichzelf. Een 
en ander schijnt echter, als steeds, met groot verlies voor de Duitsers 
gepaard te gaan, wat aan de voortreffelijke werking der nieuwste 
artillerie der geallieerden te danken is. Elke nacht komen er meer 
treinen met gewonden van het operatieterrein, die naar 
verschillende steden in het etappegebied doorrijden. Volgens 
genoemde koerier zijn de hospitalen Brussel en Gent weer overvol 
met gewonden, na de gevechten der laatste dagen. 

Uit Maastricht aan het zelfde blad: 



Volgens volstrekt betrouwbare berichten uit Aken, gaan de Duitsers 
nu al twee weken voort, vooral ’s nachts, talloze treinen met 
militairen en oorlogstuig naar de westelijke grens te vervoeren. Ook 
andere, te Aken waar te nemen verschijnselen, wijzen op een groot 
Duits herfstoffensief op het westelijk oorlogsterrein, waar getracht 
zal worden een beslissing te verkrijgen. 

Zondag is Ieper, volgens een mededeling uit het Engelse 
hoofdkwartier, buitengewoon zwaar beschoten. Er vielen ongeveer 
300 granaten in de stad. Maandag was het vuur zwakker, maar een 
van de projectielen was er een van 42 cm. 

Op 16 januari van dit jaar is, naar men zich herinnert, door de Duitse 
gouverneur-generaal in België een verordening uitgevaardigd 
nopens een extra belasting voor de Belgen, die niet in hun vaderland 
wensten terug te keren. 

De aanslagen voor deze belasting zijn thans afgesloten en slechts 
enige nakomende posten, waarover een rechtsvraag gerezen is, 
zullen het eindbedrag nog enigermate verhogen, meldt een 
correspondent van de Tijd. De totaalsom bedraagt op het ogenblik 
4.201.400 frank. In het geheel zijn aangeslagen 3010 
belastingplichtigen. Alleen welgestelde, vrijwillig afwezige Belgen zijn 
in deze belasting aangeslagen. Tot nu toe werden slechts 365.769 
frank betaald. De aanslag in de provincies Antwerpen en Brabant, die 
samen 3.369.769 frank afwezigheidsbelasting opbrengen, is eerst 
onlangs afgesloten. Er zijn voorbereidingen getroffen, om de 
betalingen met kracht te bevorderen. 

Over het algemeen heeft de grondgedachte van deze belasting, om 
de kapitaalkrachtige Belgen naar hun vaderland te doen terugkeren, 
ten einde het economisch leven te helpen herstellen, wel doel 
getroffen. Want tot aan de datum van terugkeer, waarmee kan 



worden gerekend (1 maart 1915), zijn volgens de opgaven der 
passenbureau’s in Nederland en Zwitserland 18.990 van de meest 
welgestelde families naar België teruggekeerd. 

De legende van de engelen (of boogschutters) die het vorige jaar de 
aftocht der Engelse troepen bij Bergen zouden hebben gedekt, 
herleeft telkens weer in andere vorm. Een luitenant-kolonel heeft nu 
aan Arthur Machen, de schrijver van The Bowmen, medegedeeld dat 
hij en anderen van de brigade, die de 26e en 27e augustus 1914 de 
terugtocht van de divisie, waartoe hij behoorde, dekte, in de avond 
van de 27e aan beide zijden van de weg, waarlangs de troepen 
trokken, een zeer grote strijdmacht ruiterij hebben gezien, wiens 
aanwezigheid men zich niet kan verklaren. Men zag de ruiters zo 
duidelijk, dat er verkenners op zijn afgestuurd, die echter later niets 
meer zagen. 

 

Donderdag 16 september 1915 – avondeditie 

De Belgische archiefstukken. 

In het jongste nummer van Vrij België, het weekblad, dat onder 
leiding van Frans van Cauwelaert, het lid der Belgische kamer, en 
Julius Hoste Jr. te ’s Gravenhage verschijnt, wijdt van Cauwelaert een 
artikel aan het openbaar maken van de Belgische archiefstukken 
door de Norddeutsche Allgemeine Zeitung. Hij schrijft daarin o.m. het 
volgende: 

De stukken, door de “Norddeutsche” bekend gemaakt, dragen 
onbetwistbaar een Duitsgezinde tint.  

Men mag twee dingen niet vergeten. Ten eerste, dat ons 
bondgenootschap met Frankrijk en Engeland en Rusland, ook nu nog 



geen vrucht is van vrije politieke keuze. “Wij zijn – zoals de NRC in 
bovenvermeld nummer juist omschrijft – door een rechtmatige 
handeling van de Duitse machthebbers (door de inval in België) uit 
lijfsbehoud tot het bondgenootschap met Engeland, Frankrijk en 
Rusland gedwongen.” Wij hadden en hebben dus altijd ons vrij 
denken en spreken bewaard, en ware de aanval gekomen uit 
zuidelijke of westelijke richting, dan hadden wij ons zonder aarzeling 
geplaatst aan de zijde van onze tegenwoordige bloedvijanden. Wij 
hadden geen ander bondgenootschap te eerbiedigen dan met de 
plichten van eer en trouw, en kennen ook nu nog, in rechte, geen 
ander. 

Ten tweede, de bekendgemaakte stukken vormen slechts een zeer 
gering gedeelte uit onze diplomatieke stukken en zijn op de meest 
tendentieuze wijze gekozen: wij zijn overtuigd, dat er ook evenzeer 
waarschuwingen en dringende waarschuwingen van onze gezanten 
zijn uitgegaan, om onze regering aandachtig te maken op de 
dreigende oorlogstoebereidselen van Duitsland op onze oostelijke 
grens en de groeiende vechtlust van zijn militaire partij. Deze 
waarschuwingen moeten vooral te vinden zijn in de archieven van 
het jaar 1912 en hebben meegewerkt tot de uitbreiding van onze 
weermacht in 1913. 

Maar hoe het ook weze, het is niet te loochenen, dat bij de 
beoordeling van de politieke gebeurtenissen en verhandelingen, 
tussen de westelijke grootmachten, door onze voornaamste 
gezanten dikwijls een standpunt werd ingenomen, dat aan Duitsland 
gunstig was en men vraagt zich af, waaraan het mag liggen. De 
oorzaak daarvan ligt hoofdzakelijk in een persoonlijk geval, namelijk 
in de overwegende invloed, welke op onze buitenlandse politieke 
opvattingen gedurende jaren is uitgeoefend geworden door onze 
oud-gezant te Berlijn, baron Greindl. Sedert Lambermont was er 
niemand, die in ons land het gezag van baron Greindl in buitenlandse 



aangelegenheden ook maar benaderde. Zijn politieke brieven 
dienden als algemeen richtsnoer. Hij gold als een man met rijke 
ervaring, en was sedert tal van jaren geplaatst bij het grote 
machtscentrum, dat Berlijn is. Hij was de meester, ons diplomatiek 
orakel: en zijn collega’s zouden het roekeloos hebben geacht, zijn 
adviezen tegen te spreken. Greindl was persona grata bij het Berlijnse 
hof. Hij werd er gevierd als een lievelingsgast, schijnbaar aanhoord, 
maar in werkelijkheid geïnspireerd, en zijn brieven waren als de 
persoonlijke weerspiegeling van de beschouwingen, welke bij de 
keizer of bij de keizerlijke regering werden ten beste gegeven over de 
internationale verwikkelingen, welke sedert jaren het huidige conflict 
hebben voorbereid. En het schijnt niet onnatuurlijk enig verband te 
zoeken tussen het optimisme van de heer Ch. Woeste, volgens welke 
wij geloof mochten hechten aan de traktaten, en het verregaande 
vertrouwen in Duitsland van baron Greindl, die zijn zwager is. 

En ons ministerie van buitenlandse zaken zelf? Om de vernietigende 
indruk, welke deze nieuwe publicaties op hun eigen oude bewering, 
dat België zich door Engeland tot een met zijn onzijdigheidsplichten 
strijdige overeenkomst zou hebben laten verleiden, enigszins weg te 
nemen, hebben de Duitsers beweerd, dat onze regering, 
niettegenstaande de dagelijkse waarschuwingen van zijn gezanten, 
zich toch aan Engeland had gebonden. Het is te gek om te laten 
lopen. Maar wij herinneren ons toevallig uit het begin van ons leven 
als kamerlid een feit, dat duidelijk het positief bewijs levert, dat er 
tussen de politiek van ons ministerie van buitenlandse zaken en de 
aanwijzingen van onze gezanten geen tegenstrijdigheid heeft 
bestaan. 

Het was in de dagen van de Franse en Engelse persactie tegen het 
Vlissingse fort. Deze protesten werden vanzelf ook in België 
opgemerkt, in het bijzonder trokken zij de aandacht van de 
Antwerpse politici. 



De heer Louis Franck, volksvertegenwoordiger voor Antwerpen en nu 
voorzitter van de Intercommunale Commissie, liet het geval aan de 
dagorde van de Kamer stellen, bij wijze van interpellatie. Nu zou men 
denken, dat onze regering onmiddellijk op deze kans aanvloog om 
haar verzet tegen bedoeld fort te doen kennen, en meteen 
welgevallig te zijn aan de Engelsen, welke volgens baron Greindl in 
zijn brief van 20 maart 1911 door Sir. A. Hardinge voetstappen lieten 
doen om ons land in de zaak te betrekken. Geen nood. De 
interpellatie werd zachtjes op de lange baan geschoven, en toen de 
heer Franck aandrong om zijn beurt te krijgen, is het op uitdrukkelijk 
verlangen van onze minister geweest en na diens geruststellende 
verklaringen over de mogelijke rol van de Vlissingse vesting, dat hij 
van zijn interpellatie heeft afgezien. 

Is dat niet tekenend? 

Tekenend, maar overbodig bewijs. Want het spreekt vanzelf, dat 
onze regering zich niet jarenlang zou hebben laten 
vertegenwoordigen door een staf van diplomaten, welke bestendig 
tegen de stoom op zou hebben gevaren. 

Naar aanleiding van het bericht in ons ochtendblad van maandag jl. 
dat Nederlanders niet meer naar en van België mogen heen en weer 
reizen, meldt men ons, dat dit verbod blijkbaar niet zo algemeen 
geldt. Men schrijft ons nl. dat aan een in België wonende doch 
tijdelijk hier verblijvende Nederlander, op zijn verzoek om voor zaken 
gedurende een 12-tal dagen naar Brussel te gaan op het Duitse 
consulaat te ’s Gravenhage een formulier ter invulling en inzending 
aan het generaal-gouvernement te Brussel werd ter hand gesteld, en 
dat thans na ongeveer 10 dagen een gunstige beschikking op het 
verzoek is verkregen. 



Koningin Elisabeth der Belgen heeft dezer dagen een bezoek 
gebracht aan het tehuis voor Belgische vluchtelingen te Hazebroek in 
Noord-Frankrijk, de gemeente, waar de geestelijke Lemire, het 
christelijk-socialistische lid van de Franse kamer, burgemeester van 
is. Volgens de Figaro is dit bezoek van koningin Elisabeth tot een 
ontroerende plechtigheid geworden: “bedolven onder heilwensen, 
zegt het blad, heeft de koningin Hazebroek verlaten.” 

 


